
Slabo speljane kolesarske steze in še kaj
Prometni položaj Ljubljane je znan. Mesto leži na križišču

dveh pomembnih prometnih poti: Srednja Evropa—Balkan in
Panonska nižina—Jadransko morje. To križišče je zaenkrat še
vedno postavljeno na zelo gosto naseljen pas med Golovec, Grad
in Šišenski hrib ter bo, kot kaže finančni barometer, tam ostalo
še nekaj časa.

Pa poglejmo lokalni ljubljan-
ski promet. K temu ne sodi le
promet v ožjem centru, ampak
širši okoliš s šentvidom, črnu-
čami, Poljem in drugimi sate-
litskimi naselji, katerih pomen
vseskozi narašča. V tem pogle-
du smo zagrešili že nekaj na-
pak, kot na primer ukinitev lo-
kalnih železnic, kar pa je le
nekaj posledic ne preveč bri-
ljantne širše prometne politike
pri nas.

Menim, da bi si morali v Lju-
bljani prizadevati za uveljavitev
treh načel v prometni politiki:

— hitrejši prevoz delavcev na
In z dela

— pospeševanje načinov pre-
voza, ki bi čimmanj onesnaže-
vali okolje; posebno naj bi si
prizadevali za manjše onesna-
ženje zraka v zimski polovici
leta

— ločitev lokalnega in tran-
zitnega prometa

Največja dosežena izboljša-
va je uvedba rumenih pasov na
Celovški in Titovi cesti. Učinek
pasov bi se dal še izboljšati, če
bi ojačili avtobusni promet in
raztegnili prometni konici na
širši časovni pas z razporeditvi-
jo delovnega časa.

Na videz bolj revolucionarna
ie uvedba kolesarsklh steza v
Ljubljani. Prav gotovo bi bila
vefija uveljavitev kolesa v mestu
koristna iz več razlogov: naj-
manjšega onesnaževanja oko-
lja, majhnega prostora za par-
kiranje, cenenosti prevoza, var-
čevanja energije in ne nazad-
nje vzdrževanja telesne kondici-
je. Da ta trditev ni od muh, do-
kazuje nekaj znanih univerzi-
tetnih profesorjev in doktorjev

medicine, katerim je to čisto
običajni način prevoza — na-
vkljub avtomobilu v garaži. Kli-
ma v Ljubljani tudi ni tako ne-
naklonjena kolesarjem, kot
trdi.jo nekateii. Dolgoletne pov-
prečme temperature presegajo
10" C od 20. aprila do 14. okto-
ora. (Borko-Petkovšek: Vremeu
ski vodnik za izletnike in turiste
str. 139)

Na žalost novi prometni re-
žim ni dvignil kolesa iz poea-
be. Zaikaj? Prav nič nismo pri-
kazali prednosti tega sredistva s
propagando. Pravimo, da se
dobro blago samo hvali. Tu je
pa težava. Eazumljiva je pre-
poved vožnje s kolesi po Ašker-
čevi in deloma Titovi. Nadome-
stilo za to naj bi bile steze. Te
pa so , razen na Miklošičevi
cesti, postavljene tam, kjer je
le šibek avtomobilski promet
— torej ne delujejo sitmulativ-

no na tiste, ki bi morda zame-
njali avto za kolo.

Več cest je prepovedanih za
kolesarje, kjer mi ta prepoved
ni razumljiva. Med starim re-
žimom so bili na Tromostovju
trije prometni pasovi - sedaj pa
le en rumen in en avtomobilski,
kolesarji pa so pregnani na so-
sednja mostova med precej
močan promet pešcev. Nič manj
mi ni jasna prepoved na Stri-
tarjevi ulici. Pričakovati je bilo,
da bodo kolesarske steze čim-
bolj vzporedne velikim promet-
nim smerem v Ljubljani, ven-
dar so speljane precej labirin-
tasto — davek na dolgoletno
ljubljansko urbanistično (ne)-
ureditev.

Kozle streljamo pa še danes.
Zavijmo s kolesom iz Mikloši-
čeve po kolesarski stezi na Pra-
žakovo do Resljeve. Lepo pro-
sim za pojasnilo, kako naj od
tam najprej uporabljarn kolo,
ne da bi ga vodil ob sebi in ne
da bi storil prekršek. Zanima
me, kam naj bi torej vodila
take sorte kolesarska steza.

Vprašljivo je, kakšno varnost
nudijo kolesarske steze, saj le-

že v isti ravnini, kot motorni
promet. Nekaj barve kaj dosti
ne zmanjšuje možnost.i trčenj
med avtomobili in kolesarji.

Projekt steze oblike (skical)
ne iaključuje tudi možnosti tri-
kov med kolesarji, pozabiti pa
ne smemo, da dosegajo mope-
di kar precejšnjo hitrost. še
slabša je varianta (skica 2) —
najnevarnejši je pas označen
črtkano.
Mislim, da bi morali to obliko
sprejeti le na ulicah z močnim
motornim prometom npr. Mi-
klošičevi, sicer pa mi je ljubša
oblika steze (skica 3).
Ta oblika je tudi manj nena-
vadna za nepoznavalce ljubljan-
skega prometa. Kjer bi tako
odpravili parkirne prostore, bi
speljali le kolesarsko stezo v
prepovedano smer enosmemih
ulic.

Kolesarske steze prečkajo
precej prometne ulice na dokaj
nezavarovan1 način. Zgledi za to
so Breg-Zoisova (loto 1), Dvo-
rakova-Resljeva in Cankarjevo
nabrežje-Stritarjeva.

Nevarna je tudi ureditev No-
vega trga. Izstop na katerikoli
strani avtomobila (razen »ma-
rice«), parkiranega na levi vodi
na vozišče. Rešitev bi bilo zr-
caljenje sedanje ureditve. Po-
dobno bi bilo treba urediti tudi
Trg Francoske revolucije.

Mnoge kolesarske steze sploh
niso zaživele tako, kot so bile
zamišljene, ampak so postale
parkirišča. To velja predvsem
za Cankarjevo nabrežje, ki se
je y praksi uredilo tako, da ob-
staja le steza v prepovedano
smer (foto 2), kar pa moti le
načelno, saj bi kot je bilo že
omenjeno, stezo lahko speljali
v prepovedano smer enosmer-
nih ulic.

V zadnjih Dogovorih je bil že
omenjen problem prahoda na
Stritarjevi ulici in nedonošeno-
sti križišča na Prešernovem
trgu.

Po novem režimu je bilo po-
enosmerjenih tudi nekaj ulic,

ki so za sedaj take le zaradi
mode. Kjer se kaže pomanjka-
nje parkirnih prostorov, bi jih
kazalo urediti po zgledu Kersni-
kove -uiice ali pa normalizi-
rati. Naj jih navedem: Župan-
čičeva — odsek pred Opero,
Pražakova od Cigaletove do
Tavčarjeve, Rozraanova — edi-
ni vzrok bi bilo avtobusno po-
stajališče, rešitev slabega križi-
šča pred otroško bolnico to že
ni.

Naj navedem še en greh za
katerim Ljubljana, kot promet-
no križišče in turistično mesto,
že dolgo boleha. To je pojav
notorične nepismenosti. Gre za
pomanjkanje kažipotov oziro-
ma slabo označitev mnogih važ-
nih križišč, da že o manjših ne
govorimo.

Taka so križišča na AjdovŠči-
ni (foto 3), Titova—Aškerčeva,
Tre OP—Reslieva. v času Pesti-

vala pa obvoz okrog Križan
Mimogrede, nisem proti kult1

ri, toda po kakšnem obvos
speljemo cesto Stevilka 1 (i
E 94!) že nekaj let, je prav
nacionalna sramota.

Nasploh bi morali v Ljublj:
ni bolj sprotno in manj kan
panjsko reševati vsa prometn
vprašanja od ureditve v celo1

do vzdrževanja prometne signi
lizacije, ki ponekod kaže sled<
ve zanemarjenosti.

Priznam, da je tole pisanj
kar precej dolgo, vendar upair
da bo tudi to dobrodošel pr
spevak k boljši ureditvi Ijut
ljanskega prometnega režimt
pri čemer bi morali sodelovat
in skrbeti zanj prav vsi občan

Naj za konec navedem še ne
kaj ustreljenih kozlov, ki sen
jih opazil in brez zlih nameno'
še fotografiral:

— nespremenjen prometn
znak za križišče Trdinova—Ti
tova in enako pod Pošto,

— vrh cestno-pleskarske umet-
nasti na Cevljanskem mostu ki
tako dalje . . .
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